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HÍRMONDÓ

Balatonszemes Község Képviselő-testülete 2022. 
január 20-án megtartott nyilvános testületi ülé-
sén nagyon sok témát tárgyalt. Többek közt szó 
volt arról is, hogy a település lakosságának tá-
jékoztatása a meghozott döntésekről, a testület 
megítélése szerint sem elegendő, ezért több lépést 
is teszünk, hogy ez változzon.

•  Mostantól minden nyilvános testületi ülést Ko-
máromi Kriszta segítségével élő egyenes adásban 
közvetítünk a Balatonszemes 8636 Facebook ol-
dalon annak érdekében, hogy aki nyomon akarja 
követni, annak erre legyen lehetősége.

•  A testületi gyűlésekről itt, a Hírmondója hasáb-
jain úgy tájékoztatjuk Önöket, hogy nem a ha-
tározatot, vagy a témát írjuk le, hanem röviden 
igyekszünk összefoglalni, hogy mit döntöttünk, 
és miért úgy. 

•  Emiatt létrehoztunk egy szerkesztő bizottságot, 
aminek az lesz a feladata, hogy a lapban megje-
lenő cikkeket begyűjti, megírja, szerkeszti és el-
juttatja a nyomdához. A bizottságba bevontuk 
külsősként Komáromi Krisztát, aki a lap nyomdai 
előállításáért is felel, de cikkek írását is vállalta. Ez 
a tartalomgyártás az eddigi lapmegjelenéseket 
annyiban befolyásolja, hogy az üléseket követő 
pár napban kerülhet nyomdába a Hírmondó, így 
a kész példány várhatóan csak a következő hónap 
elején jut el Önökhöz.

•  Tájékoztatjuk Önöket arról is, hogy a lap nyom-
dai változata a település honlapjára is felkerül, ott 
is olvasható.

•  Nagyobb terjedelmű videóanyagokat pedig a Ba-
latonszemes Hírmondó YouTube csatornáján is 
megtalálhatnak. Ilyen például, Németh Kornélné 

polgármester asszony elmúlt évet értékelő tájékoz-
tatója, amit ezúton is ajánlunk szíves figyelmükbe. 

Ezekkel az intézkedésekkel azt szeretnénk elérni, 
hogy a falu életét meghatározó döntésekhez azon-
nal hozzáférjenek, és azok a valóságnak megfelelő-
en jussanak el Önökhöz.

Első napirendi pont: Lejárt határidejű határo-
zatok, illetve az előző testületi ülés óta a pol-
gármester saját hatáskörében meghozott intéz-
kedések.
a.) Polgármester asszony tájékoztatta a testületet és 
a jelenlévőket, hogy a temető világításával kapcso-
latban megjelent egy pályázat, amire jelentkeztünk. 
A pályázat napelemes rendszerű világítás kialakítá-
sára szól. A szükséges anyagot a Hivatalban össze-
állítják, és a pályázatot elkészítik. Nagyon jó lenne, 
ha sikeresen pályáznánk, hiszen évek óta tervezzük, 
hogy valamilyen energiatakarékos, mozgásérzé-
kelős világítás rendszert alakítunk ki a területen.
b.) A Balatonszemes területén a hulladékszállítást 
végző Pelso-Kom Kft. szolgáltatás fejlesztéseket, 
módosításokat tervez, melyekről hamarosan lakos-
sági tájékoztató készül.

c.) Több, mint 6 éve, hogy a Latinovits Zoltán Mű-
velődési Ház emeleti részén a Somogy Megyei 
Pedagógiai Szakszolgálat Siófoki Tagintézménye 
termeket bérelt szakértői bizottsága számára. Bár 
a termek adottságai sok esetben segítették a szak-
értők munkáját, a logopédiai, gyógytestnevelés, ne-
velési tanácsadás nem itt, hanem a nevelési-oktatási 
intézményekben zajlik. A szakszolgálat még akkor 
került településünkre, amikor nem volt tankerüle-
ti rendszer, és Kőröshegy lemondott a szakszolgá-
lat működtetéséről, Földvár és Szárszó elzárkózott 
tőle, mi pedig felvállaltuk, hogy a Balatonföldvári 
Kistérségi Társulás községeiben legyen ellátva az 

Testületi ülés
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óvodás és a tanköteles gyermekek köre. Az elején a 
régi kastélyiskolában voltak, de onnan átköltöztek 
a Művelődési Házba. A tankerületi rendszer beve-
zetésével a fenntartás és a működtetés joga átkerült 
állami kézbe, átszervezték az ellátási határokat. A 
Szakszolgálat tájékoztatása szerint 2016-tól az eset-
szám folyamatosan csökkent, majd a pandémia mi-
att az elmúlt időszakban a kihasználtság alacsony 
fokú volt. Fontos tehát megjegyezni, hogy nem mi 
küldtük el a Szakszolgálatot, hanem a siófoki vezető 
jelezte, hogy számukra is gazdaságtalan már így a 
fenntartás. Ez indokolta a döntést. A Szakszolgálat 
tájékoztatója szerint az ellátás szakmailag nem sé-
rül a helyiségek visszaadásával, hisz a vizsgálatok 
már egy ideje Siófokon történnek, ahol adottak az 
ügyintézéshez szükséges feltételek, szakmai háttér, 
eszköz- és tesztkészlet. 

d.) A Tűzoltó utca aszfaltozása mellett már korábban 
döntött a képviselő testület. Ezért meg is pályáztuk 
azt, amikor lehetőség volt rá. Még nincs nyertes pá-
lyázatunk, de az már biztos, hogy az akkori keretből 
nem tudjuk megvalósítani, mert az árakat a pályá-
zati támogatás nem követi. Ezért képviselő-testületi 
határozat kell ahhoz, hogy önerőt is biztosítunk, a 
szükséges mértékig. Erről döntöttünk. Természete-
sen a testület az önrészt felvállalta.

e.) Pálos-rendi ásatásokkal kapcsolatos nyertes pá-
lyázat teszi lehetővé, hogy március végéig elkészül-
jenek és kihelyezésre is kerüljenek azok a tájékoztató 
és információs táblák, amik a település központjától 
az ásatások helyénél kialakított Pálos-emlékhelyhez 
vezetik a turistákat. Korábban már voltak erre vo-
natkozó tervek, megbeszélések, előkészített anya-
gok, de ezeket önerőből kellett volna finanszírozni, 
most viszont, közel 3 millió forintos pályázati forrás 
biztosítja mindezt. Kiállításra is van lehetőség, sőt, 
a múzeumba bekerülhet egy filmanyag, amit Czi-
góth Sándor készített, és az MTV is leadta, továbbá 
készül egy minden bizonnyal látványos, ún. három 
dimenziós anyag is. Mindezek mellé a művelődési 

ház vezetője be tudta tenni a pályázatba Balaton-
szemes történelmi nevezetességeit és a falu fontos 
helyszíneinek tájékoztató tábláinak elkészítését is. 
Ezt is meg kellett szavazni. Természetesen teljes tá-
mogatottsággal nyert.

f.) Polgármester asszony tájékoztatta a megjelente-
ket a Termelői Piac pályázatának jelenlegi helyzeté-
ről. A munkagépek dolgoznak, a megpályázott esz-
közök megérkeztek, továbbá testületi jóváhagyással 
a műszaki ellenőr mellett, már Benedek Balázs kép-
viselő is figyelemmel követi a ki-vitelezés szaksze-
rűségét.
A napirendi pontban szerepelt a “földvári pert” kö-
vető fizetési kötelezettségünk, amelyről ebben a lap-
számban később olvashatnak. 

Második napirendi pont: 1221/9 hrsz terület bő-
vítéséhez területvásárlási kérelem.
A Kisfaludy utcában az üzletsoron az egyik tulajdo-
nos szeretné az üzletét egy vizesblokkal bővíteni, és 
ehhez szeretné megvásárolni, a szükséges területet. 
Az egység működtetéséhez egyébként van vizesb-
lokk, csak a tetőtérben, ami körülményessé teszi a 
használatát. Amikor azokat a telkeket a tulajdono-
sok megvették, csak az üzlet alapja alatti földet vásá-
rolhatták meg. Így, úgynevezett úszótelkek alakul-
tak ki. A telkek körüli területet, amit a tulajdonosok 
használnak, bérlik, a bérleti díj az önkormányzat-
nak rendszeres bevétel. Közben megváltoztak a 
szabályok. Ma már nem lehet úszótelket kialakí-
tani. Ezért, csak az új vizesblokk alatti részt, nem 
adhatjuk el. Bérbe lehetne adni, de bérleményre 
nem lehet ráépíteni. Ha viszont meg kívánná ven-
ni a tulajdonos, akkor már csak úgy vehetné meg, 
ha a megvásárolt terület kiérne a járdáig, és a HÉSZ 
alapján a beépítés nagysága alatta lenne a 60%-nak, 
és még lenne 10% zöldterület is. Így azonban már 
nem csak a telek előtti, hanem az az mögötti rész 
is kellene, sőt, oldalt még vagy 3 m. A testület úgy 
döntött, hogy nem vállalja fel az eladást, ezért a ké-
relmet elutasítottuk. 
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Harmadik napirendi pont: a Kertalja Lakóte-
rületi Érdekképviseleti és Érdekvédelmi Egye-
sület (továbbiakban egyesület) kérésének meg-
tárgyalása.
Azt sokan látták, tudják, hogy a Fő utcának a 
felső szakaszán lakó ingatlantulajdonosok telkei 
lenyúlnak a Kertalja utcának nevezett még nem 
is utcára, de hívjuk már annak. A tulajdonosok 
összeálltak, kialakítottak a saját telkeikből forga-
lomképes ingatlanokat – ki eladásra, ki a gyere-
keinek. Utcát is jelöltek ki, és a telkek kimérése 
is megtörtént. Az utca megvalósulásához kellett 
az is, hogy az önkormányzat szálljon be a jelen-
legi plébánia telkéből az utcához szükséges darab 
megvásárlásához. Azonban a szennyvíz közmű-
vek kialakítása is fontos lépés, hogy azok való-
ban telkek lehessenek. Ezért megterveztették azt. 
Az eredeti tervek szerint a terület nyugati olda-
lán alakítottak volna ki egy átemelőt, ahonnan 
a szennyvíz a 7-es műút mentén felment volna 
a volt plébániáig, és ott csatlakozott volna be a 
Fő utcai gerincbe. A képviselő testület azonban 
azt kérte, hogy ha már úgy is ki kell alakítani egy 
gerincvezetéket, átemelőt, akkor az legyen al-
kalmas arra, hogy a jövőben a Kertalja utcában 
még kialakuló telkek is tudjanak rácsatlakozni. 
Azt kértük az Egyesülettől, hogy ez legyen így, 
hiszen nekik mindegy, hogy az amúgy is az ő 
költségükön felépülő átemelő merre dolgozik, 
viszont a későbbi rácsatlakozási lehetőség így 
létrejön, és nem kell még egy átemelőt építeni. 
Ráadásul, így kompenzálódik az utcába befor-
dított önkormányzati vagyon is. Az Egyesület 
elfogadta az érvelést, és olyan tervet készítettek, 
ami ennek megfelel. Az átemelőhöz azonban kb. 
100 négyzetméternyi terület kell. Ezt az Egyesü-
let megvásárolta, és át kívánja adni a település 
tulajdonába. Ezt kellett a testületnek elfogadni. 
Ezúton is köszönjük az egyesület tagjainak az 
együttműködést!

Negyedik napirendi pont: Az iskolai körzethatá-
rok tervezetének elfogadása.
Ezt minden évben meg kell tenni. A körzethatár 
azért fontos, mert aki innen jelentkezik iskolába, 
annak a felvételnél elsőbbsége van. A balatonszeme-
si iskola mint eddig is, a 2022-2023-as tanévben is 
a balatonőszödi és a balatonszemesi gyerekeket kö-
teles felvenni. Csak utánuk kell felvennünk azokat, 
akik az óvodai társulás miatt jelentkeznek ide, majd 
ha még ezek után is van hely, akkor jogszabályok 
rögzítik, hogy kit kell a szabad iskolaválasztás miatt 
előnybe részesíteni.

Ötödik napirendi pont: A nem közművel össze-
gyűjtött szennyvíz díj javaslata.
Feladata a képviselő testületnek, hogy minden év-
ben elfogadja a DRV-nek, a településről szippantós 
autóval elszállított szennyvíz szállítási költségének 
tervezetét. Igazából ez egy formai dolog, mert nem 
szavazhatunk nemmel, mert akkor nem viszik el. A 
2022-es évre is adott ilyen ajánlatot a DRV, amelyből 
polgármester asszony le tudott valamennyit alkud-
ni, és még decemberben el is fogadta azt a testület. 
Ez magánszemélyeknek 9 485 Ft+ ÁFA/forduló és 
831 Ft+ÁFA/m3 lett volna, míg közületi felhaszná-
lóknak 28 076 Ft+ÁFA/forduló, és 3 484 Ft+ÁFA/
m3. Azonban a DRV kapott egy törvényességi fel-
hívást, hogy az előző évi árakon nem változtathat, 
amíg a járványügyi helyzet fennáll. Így nekünk is 
vissza kellett vonni az elfogadó határozatot.

Hatodik napirendi pont: törvényességi felhívás.
Nagyon hasonló helyzet volt a hatodik napirendi 
pont. A település valamikor azért vásárolt egy buszt, 
hogy a somogytúri és az azon az útvonalon lakó gye-
rekeket behozzuk óvodába, iskolába. Ez addig, amíg 
fejkvóta rendszer volt, illetve utána, amíg a tankerü-
let felvállalta a költségeket, nem termelt veszteséget. 
Sőt! Amikor nem volt diákszállítás, bérfuvarokat 
végeztettünk, amikkel nyereséget tudtunk termelni. 
Csakhogy, a tankerület egy törvényi változás miatt 
már nem fizethet. Egy évig az önkormányzat felvál-

lalta a költségeket, de ez nem volt tartható. Végül 
megszüntettük a járatot. Miután az iskolásokat szál-
lító önkormányzati buszt diákszállításra már nem 
használjuk, nemzetközi és belföldi fuvarok vállalá-
sának a díjtételeit kellett megállapítani. Megtettük, 
meg is hirdettük, de ahogy a DRV-t, bennünket is 
felszólított az Állami Számvevőszék, hogy járvány-
helyzetben nem emelhetünk. Ezért vissza kellett 
vonni a tervezetet. Ez azt jelenti, hogy jelen-leg áll 
a buszunk, mert amit kérhetünk, az nem fedezi a 
kiadásainkat.

Hetedik napirendi pont: Lejárt határidejű hatá-
rozatok végrehajtása.
Nyolcadik napirendi pont: Carna BT megbízási 
szerződésének módosítása
Itt csak egy elfogadó határozatot kellett hoznunk. 
Dr. Merényi Éva gyermekorvos, mivel tevékeny-
ségét praxisközösségben végzi, az új rendeletek 
értelmében heti 20 órát köteles az ellátási körzeté-
ben rendelni. Eddig 18,5 óra volt számukra előír-
va. Ezért a doktornő Balatonszárszón nem 8 óra 30 
perckor kezd, hanem 8 órakor. Hogy ez hivatalos 
legyen, a balatonszemesi képviselő-testületnek is el 
kellett ezt fogadnia. Mivel bennünket ez nem érint 
hátrányosan, ezért természetesen elfogadtuk. 
Kilencedik napirendi pont:
Egy következő cikk szól erről a napirendi pontról, 
az elnyert külterületi út pályázatról. A testületi ülé-
sen csak arról kellett szavaznunk, hogy a támogatási 
összegből előleget hívhasson le a kivitelező. Megsza-
vaztuk. 

Tizedik napirendi pont: TOP Plusz Programba 
pályázati anyag benyújtása.
Nem titok már, hogy pályázatot adtunk be új tele-
pülési közkonyhára. A pályázatnál ott tartunk, hogy 
már tervrajzokat kértek be, sőt azok engedélyezteté-
se is folyamatban van már. Az új konyha az iskola 
déli épületszárnyának a folytatása lenne. Nagyjából 
360 négyzetméteres alapterülete lenne, és a nyuga-
ti oldalán a tó felé lenne egy szép terasz rész, ahol, 

ha kiadnánk rendezvényekre, szabadban lehetne 
étkezni. A terveket az iskola tervezője, Ser Róbert 
készítette a konyhavezetővel is egyeztetve. Azért vá-
lasztottuk mérnök urat, mert ő az iskola terveinek a 
jogtulajdonosa, illetve majd tíz éve már készített egy 
tervet, amit most csak aktualizálni kellett. Az idő 
rövidsége miatt ez most jól is jött. A terveket már-
ciusig kell beadni, onnantól már csak várjuk, hogy 
igent mondjanak. Várhatóan 400 millió körül lesz 
a pályázható összeg. A konyha biztos, hogy ennyi-
ből nem fog a mai árak mellett elkészülni, ezért meg 
kellett szavazni azt is, hogy beadjuk-e a pályázatot, 
illetve, hogy álljuk-e a különbözetet. Természete-
sen igennel szavaztunk, hiszen a jelenlegi konyha a 
legnagyobb erőfeszítések mellett sem tartható már. 
Köszönet az ott dolgozóknak a higiéniáért, mert 
csak amiatt nem állították le a hatóságok, mert min-
dig rend és tisztaság van, és a falunak szüksége van 
rá, és ezt méltányolták.
Szavaznunk kellett arról is, hogy egy, a Művelődési 
Ház felújítására kiírt pályázatba belevágunk-e?! A 
pályázatba be lehet tenni a belső udvar vízelvezetését 
és díszburkolását, fűtés- és világítás korszerűsítést, 
illetve hangtechnikusi emelvény kialakítására. A ki-
vitelezőt kellett kiválasztani azok közül, akik beküld-
ték a pályázati anyagukat. A képviselő testület úgy 
döntött, hogy a helyi vállalkozónak ítéli oda az épí-
tés jogát, felelősségét. Abban bízunk, hogy helyiként 
törekedni fog a minőségre! Ide kapcsolódik, hogy 
ezeknek a kivitelezési munkálatoknak kell legyen el-
lenőre. Az ellenőr személyét is pályáztatni kellett. A 
választás nem csak azért esett arra, akire (adatvédel-
mi, személyiségi jogi okokból nem nevezhetjük meg) 
mert ő adta a legjobb ajánlatot, hanem azért is, mert 
ő már másik kivitelezésnél is ellát ilyen feladatot.

Tizenegyedik napirendi pont: Kajak-kenu bázis 
üzemeltetési szerződése.
Abban is kellett dönteni, hogy az élményfürdő mel-
lett működő kajak-kenu bázist a 2022-es évre is 
ugyanannak a vállalkozónak adjuk-e ki, mint aki 
azt a 2021-es évben működtette. A testület egyhan-
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gúan úgy döntött, hogy felbontja a szerződést, és 
keres új vállalkozót, akinél megoldott lesz a szezon 
előtti és utáni működtetés, sőt, ha lehet, akkor olyat 
keresnénk, akik a kerékpáros pontot is működtetné, 
és esetleg akár az élményfürdőt is.

Tizenkettedik napirendi pont: Közművelődési 
együttműködési megállapodás
Balatonszemes turisztikai és kulturális kínálatában 
fontos helye van a Latinovits Versmondó Verseny-
nek és a Bujtor István Filmfesztiválnak. E két rendez-
vény már régóta egy budapesti csapat szervezésében 
zajlik, erős balatonszemesi támogatással, részvétel-
lel. Az elmúlt években ez a közös munka döcögött. 
A vezető szervezőtől kaptunk egy olyan szerződés 
tervezetet, aminek számos pontja nem tartalmazott 
konkrétumokat, és amiken, ha nem változtatunk, 
akkor kiszolgáltatott, vagy akár lehetetlen helyzetbe 
is hozhatjuk magunkat. Ezért a testület ezt a szerző-
dés tervezetet nem fogadta el, és felkérte a Művelő-
dési Ház vezetőjét, hogy azt részletesen dolgozza át, 
egyeztessen a szervezőkkel, majd készítsenek egy 
olyan szerződés-tervezetet, ami mindkét fél számára 
elfogadható. A testület kinyilvánította azt a szándé-
kát, hogy továbbra is támogatja két rendezvényt! 

Tizenharmadik napirendi pont: Előterjesztés 
polgármester illetményéről
A nyilvános ülés utolsó napirendi pontjaként ke-
rült megvitatásra a polgármester bérezése. Az Or-
szággyűlés módosította az Önkormányzati törvény 

azon pontját, ami a polgármesterek bérezéséről 
illetve költségtérítéséről szólt. A polgármesterek 
illetményét 2022 januártól a megyei jogú városok 
polgármestereinek fizetéséhez igazítja a törvény oly 
módon, hogy lakosságszámtól teszi függővé. Ez má-
sik normatíváknál is gyakorlat, és sajnos nem veszi 
figyelembe ott sem, hogy az állandó lakosok mellett 
nyáron, még vagy 4-6 ezer fő problémája terhelődik 
a településre. Az új adatok birtokában a polgármes-
ter bére bruttó 715 ezer Ft, és a költségtérítés össze-
ge 107 ezer Ft lett. Az emelés összegét az államház-
tartás a település felé támogatásként adja, tehát az 
nem a falut terheli.

A nyilvános ülés után a képviselők zárt ülésen meg-
hallgatták a Szemesért  Kft. vezetőjének beszámoló-
ját, illetve megvitatták a 2022-től törvényben előírt 
béremelések megvalósításának tervezetét, amelyet 
hosszas egyeztetés után, bizonyos feltételekkel, mó-
dosításokkal elfogadtunk.
A vezetővel folytatott beszélgetés kitért a 2022-es 
évre is, gépjavításhoz szükséges támogatást szavaz-
tunk meg és megbeszéltük, hogy milyen költségve-
tés tervezetet szeretnénk látni.
Külön pontja volt a zár ülésnek a Hírmondóval és a 
település kommunikációs csatornáival kapcsolatos 
kérdések átbeszélése, amik egy részét e cikk eleje is 
tartalmazza.

Balatonszemes képviselő-testülete
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ÖNKORMÁNYZATI HÍREK

Kedves Olvasó!

E lap hasábjain találkozhatott azzal az informá-
cióval, hogy Balatonföldvár Önkormányzata 
pert nyert Balatonszemessel szemben, a 12 évvel 
ezelőtti iskolafejlesztési pályázatból való kilépé-
sünk miatt, és ezért Balatonszemes községnek 
jelentős, közel 30 milliós fizetési kötelezettsége 
lett Földvár felé. Lehet, néhányan még emlékez-
nek arra az időre, de úgy gondolom, sokaknál 
már feledésbe merült ez, de ha a téma nem is, a 
részletek biztosan.

Az addigi tárgyalásokban eleinte, mint intézmény-
vezető, majd az utolsó szakaszban már mint képvi-
selő voltam érintett. Több cikk is jelent meg akkor, 
mert nagy horderejű téma volt, és a település véle-
ményére akkor is kíváncsiak voltunk.
Nem fogok minden apró részletre kitérni, mert 
akkor nagyon hosszú lenne a cikk, de igyekszem 
semmi fontosat nem kihagyni!
Szóval valamikor 2008-9 körül kiírtak egy pályá-
zatot, amit ha akartuk – és akartuk – rá lehetett 
húzni a Balatonföldvári Kistérségre is. A pályázat 
iskolafejlesztésre szólt, de bele lehetett venni kony-
hát is. Mi emiatt tartottuk fontosnak. Balatonföld-
vár az iskoláját akarta bővíteni, Balatonszárszó 
pedig jobbára inkább felújításra akart pénzt. A pá-
lyázati összegek úgy alakultak, hogy Szárszó 150, 
Földvár 176, Balatonszemes pedig 246 millióra 
pályázott volna.
Két fordulós volt a pályázat. Az első fordulóban 
olyan mérföldkövek voltak meghatározva, amik 
egyrészt demográfiai statisztikai adatok összeál-
lításából, tervek elkészítéséből és a legfontosabb, 
egy integrált közoktatási intézmény felállításából 
állt. A legnagyobb falat, ez utóbbi volt, hiszen a 13 
települést magába foglaló Balatonföldvári Többcé-
lú Kistérségi Társulásnak egy közös közoktatási in-

tézménye lett volna. Ez nem egy helyileg összevont 
nagy iskolát jelentett, hanem csak szervezetileg lett 
volna egy, de mindenki maradt volna a saját tele-
pülésén. Létrejött egy oktatási bizottság, amibe az 
érintett települések intézményvezetői vettek részt, 
illetve a Kistérség részéről egy szakember. A meg-
beszélteket pedig elvileg a Társulás Polgármesteri 
Tanácsa véglegesítette volna.
A tárgyalások megalapozottságához pontos adatok 
kellettek. Ezért felkértünk egy szakértői csoportot, 
akit Balatonszemes fizetett, hogy állítson össze 
egy hatástanulmányt, amibe a helyzetfelmérés, de-
mográfiai adatok alakulása, és hatástanulmányok 
vannak. Amikor ez az anyag elkészült ért ben-
nünket az első csalódás. Ugyanis a csoport olyan 
adatokat állított össze, amik nem feleltek meg a 
valóságnak, és egyértelműen hátrányos helyzetbe 
hozta Balatonszemest is, és Szárszót is Földvárral 
szemben. Ezt mi jeleztük, amire az volt a válasz, 
hogy ők értenek hozzá! 
Hogy miért gondoltuk, hogy akár mi is lehetnénk 
ennek az integrált intézménynek a vezetői? Nos, a 
Többcélú Kistérségi Társulás feladatait, mint egy 
tortát felosztották a polgármesterek. Balatonföld-
vár a közigazgatási feladatok mellé megkapta még 
a turisztikai és az egészségügyi feladatokat. Szár-
szó a gyermekjóléti szolgáltatásokat vitte el, Sze-
mesnek pedig az oktatási szelet jutott volna. Nem 
véletlenül. Az akkori Közoktatási törvény ugyanis 
kimondta, hogy intézmény összevonás esetében 
az kell, legyen a vezető intézmény, ahol a legtöbb 
a szolgáltatások száma. A három nagy iskola kö-
zül mindegyikben volt általános iskolai oktatás, 
és zeneiskola. Azonban csak Balatonszemesnek 
volt sportiskolai fakultációja, és mi működtettünk 
szakszolgálatot. De ha nem az iskolát vesszük, ha-
nem az óvodákat, akkor a balatonszemesi óvoda 
gyermeklétszámot tekintve is első volt, a megye 
egyetlen referencia óvodája volt, az óvodavezető 

A Földvári per
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a legmagasabban képzett volt az összes közül, és 
nem mellesleg ő volt a közoktatási társulási óvo-
dák vezetője.
Mindezek mellett, a szemesi iskola volt az, ahol a 
legjobb volt a középiskolai felvételi arány, magasan 
vezettük a kompetencia mérésnél a mezőnyt, min-
den sport és egyéb versenyek terén is mi voltunk a 
legjobbak, és mi voltunk azok, akik speciális ellá-
tást biztosítottunk a sajátos nevelési igényű gyere-
keknek.
Nagyon hamar kiderült, hogy Balatonföldvár csak 
akkor hajlandó tárgyalni, hogy ha ő lehet a köz-
pont. Ezt nagyon hamar elfogadtuk, hiszen he-
lyileg logikus volt. Abban reménykedtünk, hogy 
sikerül egy olyan szervezeti felépítést összehozni, 
amiben demokratikusan, azonos jogokkal bíró 
intézmények vannak. Ezzel kapcsolatban több 
tárgyalást is folytattunk. De akár hány variációt 
készítettünk, mire a települési képviselő testüle-
tek elé került a tervezet, már Balatonföldvárnak 
50%+1 szavazati joga volt. Így természetesen sen-
ki nem fogadta el!
Balatonföldvár aztán olyan lépést tett, amit jog-
szabály ugyan nem tiltott, de minimum etikát-
lannak mondhatjuk. Összevonta az iskoláját és 
az óvodáját, létrehozott egy integrált közoktatási 
intézményt. Ezzel merőben új helyzetet terem-
tett! Ugyanis az érvényben lévő jogszabályok 
szerint innentől a többi intézménynek már nem 
lehetett beleszólási joga a szervezet működésé-
be, el kellett fogadniuk annak az intézménynek 
a Szervezeti Működési Szabályzatát, ahova bein-
tegrálódnának.
Ez volt az a pont, amikor a szemesi testület azt 
mondta, hogy akkor el kell gondolkodni azon, 
hogy egyáltalán kell-e nekünk ez! Megér-e eny-
nyit? És ugyan így volt Balatonszárszó is. Fel 
merjük-e vállalni, hogy a földvári főigazgató dönt 
a többi település tantestületéről, a felvehető peda-
gógusokról, a felvehető gyerekekről, az osztály-
létszámokról, ha esetleg valahol kevés a gyerek, 
akkor tanulók átcsoportosításáról, stb.

Tettünk egy utolsó próbát, és azt mondtuk, kerül-
jön be az alapító okiratba feltételként, hogy min-
den településnek a saját iskolájára vonatkozóan 
legyen vétójoga! Földvár jogszabályra hivatkozva 
– nincs ilyen jogszabály! – elutasította ezt!
Közben az idő pergett, és eljutottunk oda, hogy az 
első kört le kell zárni. Ez volt az a határidő, ami-
kor még kiléphetett a pályázatból bárki. Legalábbis 
ezt így tudta mindenki, ez volt kommunikálva. Az 
utolsó nap estéjére hívta össze a képviselő testü-
letét Balatonszemes és Balatonszárszó község is. 
Előtte Takács József polgármester úr még kikérte a 
polgármesterek álláspontját, akik úgy határoztak, 
hogy bármelyik település lépjen is ki, ők a kiírás-
nak megfelelően azt tiszteletben tartják és nem él-
nek jogorvoslattal! Végül a balatonszemesi testület 
mondta ki éjjel 11 óra 30 perckor, hogy kilépünk, 
és inkább vesszen a 246 millió Ft, de az iskolánk és 
az óvodánk függetlenségét nem áldozzuk be! Miu-
tán megszületett a döntés, telefonált polgármester 
úr Szárszóra, akik rá két perc múlva megszavazták, 
hogy maradnak a pályázatban!
Jó öt év múlva jött az első jelzés, hogy Földvár per-
rel fenyegetőzik, az elmaradt haszon, a kiesett pénz 
miatt. Veszteség érte az önkormányzatot, mert ter-
veket kellett már készíteni - Szemes is készíttetett 
és azokat most eldobhatják. Azt a kérdést senki 
nem tette fel, hogy Földvár a másfél év alatt miért 
nem volt hajlandó egyetlen olyan szervezeti felál-
lást sem elfogadni, amit az iskolák, óvodák elfo-
gadhatónak és működőképesnek tartottak? Valójá-
ban ki az oka, hogy nem jött létre ez az intézmény? 
Az, aki nem volt hajlandó elfogadni egy rossz, és 
rá nézve veszélyes szervezeti felállást, vagy az, aki 
nem volt hajlandó elfogadni a jót? 
Az biztos, hogy ha betársulunk, a tankerületi rend-
szerrel kis tagintézménnyé degradálódtunk volna 
mi is és az óvoda is! Nem szeretek így hivatkozni, 
de most megteszem. A környék legjobb óvodája, a 
legmagasabb szinten képzett vezetővel, a környék 
legelfogadottabb iskolája, a nagyon jó eredménye-
ivel került volna veszélybe. 

Szóval ezek voltak azok a részletek, amikre a bí-
róság csak Balatonföldvár szemszögéből volt kí-
váncsi! Tőlünk talán két alkalommal hallgatták 
meg Takács József volt polgármestert. Az egyik 
meghallgatáson jelen voltam, és döbbenten ta-
pasztaltam, mennyire nem érdekli a döntéshozót a 
szemesi vélemény, és a valós tények! Még csak ta-
núkat sem vihetett Szemes. Ott ültünk intézmény-
vezetők, és meg se szólalhattunk!
És ami talán még megdöbbentőbb. Egy Balaton-
földvár, akinek kb. 300 milliós tartozását a kor-
mányzat átvállalta, akik sorra hatalmas pályázati 
projekteket nyernek el, aki most is külön támoga-

tásban részesül, egy szomszédos település kárára, 
annak pénzére hajt? Együttműködni kellene, tá-
mogatni mondjuk a meleg vizes projektet, amivel 
az összes földvári szálloda és téliesített szállásadó 
hely azonnal éves szezonra válthatna, és élvezhet-
né a hasznát. Egymást támogatva, a turizmusból 
olyan extra nyereséget lehetne generálni, ami fe-
ledtetné a veszett pályázati pénzt.

Kedves Olvasó!  Döntsék el, jogos-e Önök szerint 
így megvilágítva a 30 millió Ft.

Boór Miklós

ÖNKORMÁNYZATI HÍREK

Kedves Olvasók!

Pár gondolatot szeretnénk a szociális tűzifa ki-
osztással kapcsolatban megosztani Önökkel! 
Most, hogy a Szemesért Kht elkezdte kiszállíta-
ni a testület által megszavazott mennyiségeket, 
már kaptunk hideget-meleget!  Van, aki majd-
nem csak megsértődött, hogy miért nem öt m3-t 
kapott, miért csak kettőt?

A szociális tűzifa segély lehetőségére felhívó tájé-
koztatóban is leírtuk, hogy minden önkormányzat 
lakosságarányosan kapott keretet, amit kioszthat. 
A falunak adott fa mennyiségén mi nem változ-
tathattunk. A mennyiség mellett a jogosultságot 
is rendelet írja elő. Idén, a 114 ezer forintos egy 
főre jutó havi jövedelem volt a felső határ. Aki ezt 
túllépte, annak nem szavazhattunk meg segélyfát. 
Akiknek pedig alatta van a havi jövedelme, azok-
nak mindenkinek akartunk adni, attól függővé 
téve a mennyiséget, hogy a jövedelme milyen ala-
csony.
Idén 32 olyan igény jött be, aki jogosult volt a ren-
delet értelmében. Köztük rangsoroltunk. A teljes, 
5 m3-t azok kapták meg, akiknek a legalacsonyabb 

volt a jövedelmük, a legkevesebbet – 2 m3-t - pe-
dig akiké magasabb, a határon belül. Figyelembe 
vettük, hogy hányan élnek a házban. Az egyedül 
élőknél magasabb mennyiséget szavaztunk meg, 
mert aki egyedül van, attól még nem lesz fele a fű-
tése, relatív neki nagyobb hányada megy el fűtésre. 
Figyelembe vettük azt is, hogy a házban lakik-e 
olyan, akit nem jelentettek be?! A ház fűtési rend-
szerét használja-e más is, aki a jövedelme alapján 
az tudja finanszírozni? Van-e olyan hozzátartozó, 
aki egyébként helyben, vagy közel él, és a közvet-
len rokoni kapcsolatai miatt kellene, hogy támo-
gassa az igénylőt? Mert abban is van igazság, hogy 
az örökösöknek kellene, legyen némi kötelezettsé-
gük is! Tudják, felháborító volt, amikor egy idős 
háztulajdonos távozott, ismert örökös nem volt, 
így az önkormányzat költsége volt a temetés, majd 
rá egy héten belül, egy luxusautó slusszkulcsát az 
ujján pörgetve jött az örökös az örökségéért! Ilyen-
kor elgondolkodik az ember, hogy mások adójából 
kire is költünk?
Száz szónak is egy a vége!  Aki nem kapott 5 m3-t, 
az azért kapott kevesebbet, mert volt nála sokkal 
inkább rászoruló!  

Köszönjük a megértésüket!

Tűzifa
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UTCÁN HALLOTUK

Magyarország Kormánya a minél nagyobb át-
oltottság érdekében, oltási akció heteket indí-
tott az elmúlt időszakban. A kampány lényege, 
hogy a kórházi központi oltóhelyeken és járá-
sonként egy szakrendelőben minden csütörtök 
és péntek délután, valamint szombaton, várják 
azokat, akik meg akarják kapni a koronavírus 
elleni vakcinát.

Január 14-én és 15-én nemcsak a kijelölt oltópon-
tokon kérhették a COVID elleni oltást a lakosok, 
hanem településünk Háziorvosi Szolgálatánál 
is. Mint megtudtuk, Balatonszemesen a környe-
ző településekhez képest kiemelkedően magas 
részvétellel zajlott az akció. Már a meghirdeté-
sét követően látszódott, hogy a lakosság körében 

magas az ismétlő oltások igénye, ezért a tervezett 
időpontokat meghosszabbították. Köszönjük az 
akcióban résztvevő egészségügyi dolgozók áldo-
zatos munkáját és jó egészséget kívánunk min-
denkinek!

Magas részvétel az oltási akciónapon
Utcán hallottuk
Utcán hallottuk új rovatunkban olyan témákkal szeretnénk foglalkozni, amelyekkel képviselőtár-
saink találkoznak a választópolgárokkal történt beszélgetéseink alkalmával. Arra kérjük önöket, 
hogy ha van olyan téma amiben kevés információval rendelkeznek, kérdéseiket bátran tegyék fel 
választott képviselőiknek, hogy itt, a Hírmondó hasábjain tájékoztatást adhassunk azokról.

Az első ilyen, sokakat érintő kérdés: a Szőlőhegyi fejlesztések

A Szőlőhegy útjainak fejlesztésére két pályázatot adott be és nyert meg az önkormányzat.

1. Zártkerti besorolású földrészek mezőgazdasági hasznosítását elősegítő infrastrukturális 
külterületi utak fejlesztése címen olyan célok megvalósítására irányuló beruházásokra lehetett 
pályázatot benyújtani, mint például a külterületeken folytatott szőlő- és/vagy gyümölcstermesztés 
fennmaradása céljából szükséges infrastrukturális háttér fejlesztése. Az elnyert pályázat lehetővé te-
szi, hogy a fejlesztéssel érintett útszakasz a Bornemissza-dűlőtől a Horogig, vízelvezetés miatt 520m 
hosszan, 3 m szélességben, 5 cm vastagságú “mart aszfaltos” kiegyenlítést kapjon padka kialakítás-
sal, továbbá 620 m vadhálóval védhessük ezt a területet.

Beruházás értéke: 24 500 586 Ft
Érintett ingatlan: 06 hrsz. 

2. Egy másik pályázat, a külterületi helyi közutak fejlesztése címmel 95 %-os támogatási intenzi-
tással adott lehetőséget a Szőlőhegy bekötőút fejlesztésére. Ez már meglévő földutak stabilizálását,  
szilárd burkolat kialakítását, valamint az út mellett napelemes jelzőtáblák kihelyezését jelenti. 

Beruházás értéke: 106 920 923 Ft
Érintett ingatlanok:

A két pályázatnak köszönhetően járhatóbbá válnak a Szőlőhegy útjai, de ahogy látható a fejleszté-
sekben érintett területek más-más technológiát, kiépítést eredményeznek majd. 

Fontosnak tartjuk megjegyezni: tisztában vagyunk azzal, hogy a település több útszakasza szorul 
felújításra, azonban a község nem áll úgy anyagilag, hogy támogatás nélkül, önerőből belevághas-
sunk minden fejlesztésbe, amit szeretnénk. Látni kell, hogy a pályázati lehetőségek nem azokra a 
területre szabva jelennek meg, amit mi is szeretnénk, de folyamatosan figyelemmel kísérjük azokat 
a forráslehetőségeket, amelyek segíthetnek a frekventáltabb útszakaszok felújításában is.

Kónya Éva
Képviselő 

Gerván Liliána 2021.10.15.
szülők: Kertész Renáta, Gerván Zsolt

Nagy Szonja 2021.10.08.
szülők: Toldi Luca, Nagy Barnabás

Gelencsér Lotti 2021.11.16.
szülők: Korom Andrea, Gelencsér András

Születés

Haláleset Kovács Lajos 2021.08.26. életének 87. évében
Szemesi Gézáné 2021.09.27. életének 74. évében
Dr. Táncos Beatrix 2021.10.24. életének 48. évében
Szabó László 2021.11.27. életének 87. évében
Illyés Jánosné 2021.11.29. életének 88. évében
Schmal Henrik 2021.12.15. életének 79. évében
Dr. Banna Valér 2021.12.18. életének 82. évében
Háromfay István Jenő 2021.12.28. életének 72. évében
Kupi Istvánné 2022.01.09. életének 91. évében
Benedek Lajos Tamás 2022.01.11 . életének 77. évében
Böröczky Ferencné 2022.01.16. életének 100. évében
Pardi Sándor 2022.01.17. életének 69. évében
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EMLÉKEZÜNK

Illés Antal településünk első, rendszerváltozás utáni polgármestere, 2022. február 2-án itt hagyott 
bennünket. Illés Antal 1990-től 2006-ig, négy cikluson át képviselte Balatonszemest.
Dobozy Dániel, a Fürdőegyesület egykori elnöke, így emlékszik rá:

Illés Antal

Az emberek többnyire szeretnek élni és nehezen 
hagyják itt az általuk is sokat szidott világot. A jó 
emberek talán még jobban szeretnek élni és nem 
is értik, miért kell itt hagyni ezt a világot. Illés An-
tal jó ember volt és egyáltalán nem tervezte, hogy 
elmegy innen, különösen nem, hogy elmegy sze-
retett Szemeséről, amelyet talán mind a mai napig 
a magáénak érzett, tegyük hozzá jogosan.
Mindannyian így vagyunk. Csinálunk valamit 

sokáig, vezetünk valamit, egy szervezetet, egy önkormányzatot, sokáig és egyszer csak vége, nem nyertem, 
de még ez sem baj. Mondhattam, sokáig szolgáltam, szerettem. Így volt ezzel Illés Antal is, aki 16 éven át 
vezette Balatonszemest, legjobb tudása szerint abban a társaságban, ami neki jutott. Akkor minden új volt.
Nem könnyű az embernek a változó korszakot megélni, abban részt venni, hinni benne, bár még szokatlan, 
de lássuk be, mindenütt régi arcok új maszkban. Illés Antalnak sikerült. Annak ellenére, sőt éppen ezért 
mondom, mert sokat küzdöttem vele, magam is hittem abban, amit csinálok, de nem maradhattunk egy ha-
jóban, mert bár mindketten azt akartuk, hogy jó legyen Szemesnek, de nem mindenki hitt nekünk, nekem 
talán még kevésbé. Így volt ez jó. Szemesen, de máshol is a Balaton partján. A part felől más a világ, mint a 
vasút felül, ti nyaralók ott vagytok néhány hetet, hónapot, mi itt vagyunk egész évben. A gondolat érthető. 
Voltunk barátok, voltunk harcostársak, Buday Miklós vezetésével szerkesztettünk közösen újságot, de sem-
mi nem tart örökké, sem a barátság, fájó, de a szerelem sem, különösen nem a politikai, vagy közéleti barát-
ság, mert más az út, a gondolat, a cselekvési lehetőség és a társaság.
Két ügy maradt meg az emlékezetemben, amit talán sokan, akik akkor már Szemesen voltak, nem felednek. 
Az orosz tábor és a Vigadó.
Az orosz táborért, azért, hogy ismét Balatonszemesé legyen, együtt indultunk harcba Budapesten és Illés 
Antal nyert. A tábor megint Szemesé lett. Emlékszem, mégis csak összevesztünk ezen, nem a tulajdon, ha-
nem a holland falu miatt. Csehországban, Benedetti doktor „belevágta a csontot a levesbe”, igazi dráma volt, 
aki ott volt, tudja ezt. A Vigadót mindketten elvesztettük, ez fájó volt. Most is sajnálom, higgyék el. Tudom, 
hogy Illés Antalnak is, ő is jobbat akart, de már nem lehetett.
Tisztellek Illés Antal, őszintén sajnálom, hogy elmentél. Eredeti ember, jó ember voltál, jót akartál és sok jót 
tettél. Remélem, nem csak a magam nevében beszélek, mások, sokan így látnak, nekem így maradsz meg, 
mondhatom: Barátom. Ég veled jó ember, Illés Antal polgármester.

Dobozy Dániel

Tisztelt Polgármester Asszony, Kedves Ildikó, Tisztelt Képviselőtestület!

Megtiszteltetésnek érzem, hogy ilyen minden részletre kiterjedő tájékoztatást küldtek ki a falu minden otthonába. Ez 
egy nagyon szép gesztus, ami jelzi, hogy tisztelik a falu lakosságát, és a falu érdekeit akarják képviselni minden szinten, 
és önöket érdekli a lakosok véleménye. Levelemmel csupán bátorítani szeretném a képviselő testületet, hogy munkáju-
kat emelt fővel, megalkuvás nélkül végezhessék. Ehhez szeretnék hozzájárulni egy észrevételemmel is.
1. Tájékoztatójukból kitűnik, hogy feltételezik a falu lakosságáról, hogy érdekelnek bennünket a településen folyó ese-
mények. Ez így is van, és ez az egy dolog az, ami miatt egy kategóriába tartozunk, mind az egész falu lakossága. Igen, 
érdekel bennünket, hogy mit vesznek, mit adnak el stb.
2. De van egy másik szempont, ami viszont már megoszt bennünket, és különböző kategóriákba tartozunk, akár tet-
szik, akár nem. Ez pedig az eseményekre való rálátás, a kompetenciánk, hogy mihez vannak ismereteink, képességeink, 
szakmai hozzáértésünk.
Amikor olyan kérdések kerülnek elő, mint a volt orosz tábor eladása, vagy különböző fáknak a kivágása, (és még sorol-
hatnám) akkor a hozzászólásaink nagy szórást eredményeznek éppen a második pontban felsoroltak miatt, tudniillik, 
hogy milyen kategóriába tartozunk, mihez értünk, vagy vagyunk dilettánsok.
1. Vannak karizmatikus képességekkel rendelkező emberek, akik képesek hangulatot kelteni, és sokakat maguk, illetve 
véleményük mögé állítani.
2. Vannak rosszindulatú emberek, akik sebzett és éretlen személyiségükre abban keresnek „gyógyírt”, hogy másokban 
keresnek hibát, a másikat akarják letaposni, arra gondolva, hogy talán így kerülnek ők „feljebb”.
3. Vannak a különböző ügyekhez nem értő emberek, akik fontosságukat úgy igyekeznek bizonygatni, hogy mindenbe 
beleszólnak, nem is veszik észre, hogy néha mekkora butaságokat mondanak. (Nagyon ideillik egy barátom idézete: „Te, 
amikor a nyolcadik végén megkaptad mentő kérdésként a porzót meg a bibét...a kettesért, nem gondoltad volna, hogy 
majd ezzel a tudással felvértezve kell kritizálnod a világ vezető tudósait virológia (vagy bármi más) területén)
4. Vannak az élet különböző területein szakemberek, akiknek érdemes odafigyelni az adott területen kifejtett vélemé-
nyükre, tanácsaikra. Akiket nem a hangulatuk, nem a rosszindulatuk vezérel.
Jaj nekünk, ha a demokrácia huncutsága mögé bújva, az első 3 kategóriába tartozó emberek nyomására születnek 
döntések Balatonszemesen, akárcsak egy falugyűlésen is. A közhangulat nem jó tanácsadó!
Azért választottunk polgármestert, és képviselő testületet, hogy a falu ügyes-bajos dolgaiban ők járjanak el. Amire nincs 
rálátásuk, abban kérjenek szakmailag hiteles emberektől tanácsot.
Mi pedig megbízunk bennük, hogy döntéseiket nem a tömegnyomás, a kritikától való félelem, és nem a korrupció alap-
ján hozzák meg.
És ha mindezek mellett mégis tévednének, és hoznának is hibás döntéseket, mert ők is emberek, akkor is tisztelni fogjuk 
őket, mert ők a vezetőink, és mert úgy tudjuk, hogy felelősséggel állnak a helyükön.
Ebben a gondolkodásomban támogat évtizedek óta Isten beszéde is: iTim2:i Arra kérlek mindenekelőtt, hogy tartsatok 
könyörgéseket, imádságokat, esedezéseket és hálaadásokat minden emberért, a királyokért és minden feljebbvalóért, 
hogy nyugodt és csendes életet éljünk teljes istenfélelemben és tisztességben.
És végül még két Winston Churchill idézet, szerintem ezeknek egyensúlya adja meg a józanságot a vezetésben.
„Annak a társadalomnak, amelyben az emberek nem mondhatják el a véleményüket, nincs jövője.”
„Soha nem érsz célba, ha mindig megállsz, és megdobálod azt a kutyát, amelyik megugatott.”
Kérem, hogy végezzék munkájukat egyenes gerinccel, emelt fővel.
Ehhez kívánok egészséget, és imádkozom, hogy Isten áldása kísérje munkájukat és életüket!

Tisztelettel és megbecsüléssel:

Balatonszemes, 2021.11. 25.
Iván Imre
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KERTÉSZETI ROVAT

Eredményes, bő és jó terméssel megáldott, kevés 
permetezést igénylő, késői és korai fagyoktól men-
tes, jégeső, és más természeti katasztrófák nélküli 
2022-es évet kívánok Önöknek!

Szép, talán egy kicsit enyhe telünk van. Néha van kis 
hótakaró, ami a mezőgazdaságban a földeken lévő 
vetéseknek kedvez. Csapadék is van, bár abból jöhe-
tett volna több is, de ami volt, az csendes szép áztató 
eső volt, ami beszívódott a szomjas földekbe. Sajnos 
a száraz ősz után volt egy nagyon meleg – rekordo-
kat döntögetően meleg december, ami sajnos néhány 
növénynél már az „Itt a tavasz!” gondolatot hozta elő, 
és a rügyek kezdtek pattanni, ami egy kicsit fagyér-
zékenyebbé teszi őket. Szerencsére ez inkább a dísz-
bokrokra jellemző. Gyümölcstermő növényeink még 
mély nyugalomban vannak. Viszont lassan a mogyo-
ró éledezik, a sárga- és az őszibarack is indulna, ha 
felmelegedne az idő. Lassan a szőlőt is már csak a hi-
deg talaj tartja vissza, hogy könnyezzen, és talán ez 
a veszélye a mostani télnek. Nem voltak olyan erős 
fagyok, hogy a talaj a felszívó zónában nagyon lehűl-
hessen, így gyorsabban fel is fog melegedni, és bejö-
het egy, a késői fagyok előtti túlzott vegetáció. Sajnos 
a globális felmelegedést, a növényeink genetikailag 
hordozott tulajdonságai nem tudják követni!
Pedig a télbe szépen vonultak be a fák, a bokrok, a 
szőlő! Érettek a vesszők, fejlettek a rügyek, van tarta-
lék tápanyag a vesszőkben, fás részekben. Hogy mit 
tehetünk? Egyrészt tavasszal takarhatjuk a talajt, ami 
lassíthatja a felmelegedést, és így egy kicsit késleltetni 
lehet a gyökerek beindulását. Sokat nem, de 7 – 10 

napot nyerhetünk vele! A másik, hogy amit metszeni 
kell, ott rátartással metszünk! Sokszor írtam már, de 
most is csak azt tudom javasolni, hogy aki már most 
metsz, az hagyjon több rügyet a fáin, szőlőjén, és 
amikor már fakad a növény, akkor szaladjon át a te-
rületen és vegye le a terhelést, már annak tudatában, 
hogy a rügyek, hogyan teleltek. A gyümölcsfák közül 
a hagyományos koronaformákkal rendelkezőknél - 
főleg a diónál – fűrésszel, ritkító metszést alkalmaz-
hatunk. Nagyon fontos a sebkezelés! A nagyobb fe-
lületeken a fás részeket könnyen fertőzhetik gombás, 
baktériumos betegségek, de átvihetők a vírusok is. A 
sebkezelés ezeket előzheti meg! Szintén fontos, hogy 
a beteg tőkéket inkább külön menetben távolítsák 
el az ültetvényből. Sajnos Az Esca, az Eutipha, és a 
Fekete kordonkar betegség már nálunk is megjelent. 
Sokan csak tőkeelhalásnak nevezik, jogosan! Bár 
a szakirodalom azt írja, hogy lehet, hogy az a tőke, 
amelyik egyik nyáron ilyen tüneteket mutat, az a kö-
vetkező évben teljesen egészséges lehet, én ilyet még 
nem tapasztaltam! Nálam, amelyik tőke nyár köze-
pén mutatta a tüneteket, talán őszre ki is pusztult! 
Ezek a betegségek nem egy, hanem több kórokozó 
együttes fellépéséből erednek, és a művelőeszközzel, 
vagy szaporításkor beteg oltócsappal vihetők át. Pont 
ezért írtam, hogy külön menetben távolítsuk el eze-
ket, mert ha a metszéskor vágjuk ki, a kórokozók a 
metszőollón, fűrészen megtapadnak, és már át is ad-
juk a következő tőkének. Nyáron, csonkázáskor tör-
zstisztításkor is ez a helyzet! A kivágott tőkéket pedig 
vesszőstől égessék el! Ugyan ez a helyzet az almásban 
a tűzelhalással, vagy a tujáknál. Elvileg lehetséges 
ellenük vegyszerrel védekezni, de én még nem talál-
koztam olyannal, akinek ez sikerült volna! Pár olyan 
szer van, ami hatásos lehet, de ez is inkább megelőzés 
jelleggel, ez a Nordox, a Hydrostar ás a Meteor. Ezek 
speciális réztartalmú szerek, a réz egy különleges vö-
rös változatát tartalmazzák, és a lisztharmaton kívül 
minden gombát és sok baktériumot is ölnek. Amikor 
a tuján már ágrészek elhalnak, akkor a teljes fás rész-
ben már ott a kórokozó, és csak idő kérdése, mikor 
szárad el az egész fa! Ilyenkor már nem érdemes per-
metezni! Viszont ez a három szer szőlőben, ősziba-

Kertészeti rovat rackban és a fólia alatt paprikában, paradicsomban 
nagyon hasznos lehet, és most már újból kaphatóak!
Egy fontos teendőről szeretnék még írni, ez pedig a 
gépeink téli karbantartása! A permetezőgépek, a fű-
nyírók szegély és sövényvágók, gyeplazítók és a talaj 
szerkezetét nagyon roncsoló, és emiatt általam nem 
igazán kedvelt rotációs kapák fontos segítőink. Ál-
talában tavasszal egyszer csak rájövünk, hogy le kell 
akasztani, elő kell venni, mert berobban a tavasz. ÉS 
ha akkor kell még javítani, karbantartani, akkor mér-
gelődünk, és bosszúsak vagyunk – magunkra!
Sajnos, ma már a legfontosabb, hogy vagy üres 
tankkal és karburátorral tegyük el őket, vagy a leg-
drágább 100-as benzinnel legyenek feltöltve. Ez a 
benzin az egyetlen, ami nem tartalmaz etanolt! A 
többiben már 5-10% között van ez az anyag. Ami, 
ha elindul a gép, akkor tökéletes, csakhogy három 
hónap alatt bele tud kocsonyásodni a karburátor 
szűk járataiba, bizonyos műanyag és gumi alkat-
részeket old, vagy éppen elmerevít. A lényeg, hogy 
gyújtás van, rángatjuk is, és nem indul. Szét kell 
szedni, ki kell tisztítani, vagy el kell vinni a szerelő-
höz. Ez pedig tavasszal bosszúság, kiesés, és valamit 
már megkésve csinálni, azt nehezebb is, lassabb is, 
és drágább is. Szóval, aki az ősztől még nem ürítette 
ki a tankot, az még most vegye le a benzint, járas-
sa meg a motort, és utána 100-as benzinnel töltse 
feleannyira, hogy az legyen a gépben mindenhol. 
Most célszerű a permetező gépeinket is rendbe ten-
ni. A motorosoknál az előbb leírtakkal kell kezdeni. 
Aztán szét kell szedni a csöveket, és a beleülepedett 
szermaradványoktól meg kell tisztítani a fúvókánál 
is, a csapoknál is, és ajánlatos kitisztítani azt a csövet 
is, amivel a vegyszertartályban a túlnyomást termeli 
a permetezőnk. Ha ez a kis cső nem tiszta, akkor 
nem tudunk felfelé permetezni!
A kézi pumpás permetezőknél a szórófej tisztítása 
fontos, a szűrőket is illik a markolatnál is kitisztí-
tani, esetleg a megöregedett gumialkatrészeket ki-
cserélni. Nagyon fontos, hogy a sok állástól a golyós 
szelep letapadhat! Ezt viszonylag könnyű tisztítani, 
és évente legfeljebb egyszer elegendő is. Nagyon 
hasznos, ha a pumpa résznél – főleg a régebbi típu-
soknál, ahol még bőrös a pumpa – hogy pár csepp 
olajat csepegtessenek bele. Az olajtól a bőr visszapu-
hul, jobban tömít, és hatékonyabban végzi a dolgát.

A benzinmotoros gépeinknél fontos még az olajszint 
ellenőrzése, olajcsere. A legtöbb egyszerű, primitív 
motor, ahol még olajszivattyú és szűrő sincs. Enged-
jék le az olajat, és töltsék fel újjal. A légszűrőt is fontos 
kitisztítani. A legtöbb motor szivacs szűrős. Mossák 
ki tiszta benzinnel, szárítsák ki, és pár csepp olajjal 
itassák át! Ezt év közben a porosságtól függően, akár 
naponta is meg kell tenni! Megéri, mert a pornál jobb 
smirgli nincs, ami a motorba bejuthat! Amire nagyon 
kell figyelni, hogy a legtöbb ilyen motor nagyon ér-
zékeny arra, hogy a forgattyúsház ne kerüljön maga-
sabbra, mint a motor többi része. Ugyanis az olaj a for-
gattyúsházból ha éppen nyitva van valamelyik szelep, 
szépen befolyok vagy a kipufogóba – ez a jobbik eset 
– vagy dugattyútérbe, amit az jelez, hogy első rántásra 
sikerül elszakítani a berántó zsinórt, mert a dugatty-
út nem tudjuk megmozdítani. Megoldás, ki kell ven-
ni a gyertyát, úgy megmozgatni, kimosni benzinnel, 
és már mehet is! HA a kipufogóba jut, szép szmogot 
csinálunk, amit ráadásul mi szagolhatunk. Egy tanács! 
Rendkívül meghosszabbítja a négyütemű motorok 
élettartamát, ha 150-200-as keverékkel járatjuk őket. 
Mivel itt nincs katalizátor, nem ártunk vele! Próbálják 
ki. Fűnyíró esetében a kés élessége, a kidobófülek ko-
pottsága fontos! Ha megkopott a kidobófül, már nem 
tud akkora légáramot termelni, ami a gyűjtőkosárba 
nagy erővel fújná bele a füvet, vagy akár a falevelet. 
Hamar eltömődik, csak bosszúságot okoz. A nagyon 
elkopott kidobófül pedig veszélyes lehet, mert ha letö-
rik, akár 50 m távolságra is elrepül. Akit eltalál, az nem 
lesz boldog! Ráadásul legközelebb mi vagyunk hozzá, 
amikor használjuk! A kések kiegyensúlyozottságát is 
érdemes ellenőrizni. Ha az egyik fele, akár anyaghibá-
ból is, vagy egy kő, tuskó „megfogása” miatt nem azo-
nos súlyú a másik oldallal, azt rezonanciaként érezteti 
velünk a gép. Azonnal érdemes javítani, mert a főten-
gely csapágyát, vagy annak a házát szét tudja rázni. Ve-
gyék le, a rögzítőcsavar helyére tegyenek egy csavar-
húzót, és ha mint a mérleghinta, szépen vízszintbe áll 
a kés, akkor jó! Ha valamelyik oldalra húz, akkor abból 
addig kell köszörülni, amíg valamelyik irányba húz! 

Jó karbantartást, jó munkát kívánok! Még valami! 
Most a kert a legjobb karantén!

Tisztelettel! Boór Miklós
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TELEPHELYÜNKÖN TŰZIFA, BOGRÁCSFA KAPHATÓ!
CÍMÜNKÖN KERTÉSZETI ÁRUDA IS MEGTALÁLHATÓ! EGYNYÁRI ÉS ÉVELŐ 
NÖVÉNYEK SZÉLES VÁLASZTÉKÁVAL VÁRJUK KEDVES VÁSÁRLÓINKAT!

Vállalkozásunk Sumup fizetési pont, ezért lehetőség van bankkártyás fizetésre.
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